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「雲門事件」對淨慧法師一生之影響*

王佳

摘  要

當代佛教的命運，始終是與國家政治和社會變革緊密糾葛在一起

的。淨慧法師的一生，也可以說是這一歷史的縮影。他自詡為「老運

動員」，幾乎每一次政治運動都被波及，而「雲門事件」則是他被捲入

政治漩渦的一個開始，對他的一生影響巨大。論文力圖從個體微觀

的角度，通過淨慧法師對「雲門事件」的闡述和感悟為線索，呈現他

政治觀念不斷深化的過程，以及他初識政治、捲入政治、反思和運

用政治的人生心路歷程。
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The Impact of “Yunmen Event” on Master 
Jinghui’s Life

Wang Jia

Abstract

The fate of contemporary Buddhism has always been closely related to 
the political and social changes of the nation. The life of Master Jinghui 
is also a microcosm of this history. He calls himself an “old athlete”and 
almost he has been affected in almost each political movement. The 
“Yunmen Event” is the beginning of his involvement in the political 

whirlpool, which has a tremendous impact on his life. This paper 
tries to show the deepening process of his political concept from an 
individual micro-perspective, which contains his political understanding, 
involvement, reflection and application experience.
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